
سرویس سیاسی- دفتر مطالعات 
حقوقی این مرکز در اظهارنظر کارشناسی 
خود آورده اســت؛ ایالات متحده آمریکا 
از ابتدای پیروزی انقاب اســامی برای 
مقابله با جمهوری اسامی ایران و مهار آن 
و در راســتای افزایش فشار بر ملت ایران 
اقدامات خصمانه متعددی را مرتکب شده 

است.
   در این گزارش آمده است: حمایت 
از گروهک ها و سازمان های جدایی طلب، 
حمایت از رژیم بعث عراق در طول دوران 
جنگ تحمیلی، انهدام سکوهای نفتی ایران 
و حمله به ناوچه ها و قایق های ایرانی در 
جنگ نفت کش ها، حملــه به هواپیمای 
مسافربری ایران  ایر، ترویج ایران هراسی، 
اعمال تحریم گسترده و ضدانسانی علیه 
ملت ایران، مخالفت با حقوق مشــروع 
ایران برای غنی سازی بومی و نیز حمایت 

از فتنه گری ها و آشوب طلبان از مهمترین 
اقدامات خصمانه آمریکا علیه ملت ایران 

محسوب می شود.
در بخش دیگــری از گزارش دفتر 
مطالعــات حقوقی مرکــز پژوهش های 
مجلس آمده است: دولت مستکبر کنونی 
آمریکا نیز در قالب کارزار فشار حداکثری 
اقداماتی همچون عدم پایبندی به تعهدات 
برجامــی و خروج یک جانبــه از توافق 
هسته ای، اعمال محاصره اقتصادی علیه 
ایــران و ممانعت از تأمین غذا و دارو، لغو 
معافیت های هسته ای و ترور جنایتکارانه 
شهید سپهبد سلیمانی را به انجام رسانده 
و در جدیدتریــن اقدام خود برای تمدید 
تحریم های تسلیحاتی ایران و در نهایت 
بازگشــت قطعنامه های ۱۶۹۶ )مصوب 
ســال ۲۰۰۶(، ۱۷۳۷ )مصــوب ۲۰۰۶(، 
۱۷۴۷ )مصوب ۲۰۰۷(، ۱۸۰۳ )مصوب 

۲۰۰۸(، ۱۸۴۵ )مصوب ۲۰۰۸( و ۱۹۲۹ 
)مصوب ۲۰۱۰( آغاز کرده  است. با توجه 
بــه این امر، اتخاذ اقدامات قاطع و متقابل 
در برابر اقدامات استکباری و تاش های 
سلطه جویانه ایالات متحده آمریکا بیش 
از گذشــته ضرورت پیدا کرده است. بر 
اســاس این گزارش تدابیر قانونی جهت 
مقابلــه با مــوارد فوق به صــورت اقدام 
عملی و نیز برنامه ریزی برای جلوگیری 
از تشــدید اقدامات، در ۷ ماده ارائه شده 
است. مرکز  پژوهش های مجلس پیشنهاد 
کرده است در چارچوب تقویت گام های 
کاهش محدودیت های هسته ای، وضعیت 
کلیه برنامه های هسته ای ایران از جمله در 
خصوص اقدامات زیــر به قبل از توافق 

هسته ای سال ۱۳۹۴ بازگردد.
 این مرکز همچنین پیشــنهاد کرده 
است دسترسی آژانس بین المللی انرژی 

اتمی از طریق فناوری های مدرن نظارتی 
و برخط و حضور طولانی مدت نمایندگان 
آژانس بین المللی انرژی اتمی در کشــور 

طی حداکثر دو هفته متوقف شود.
در این گزارش همچنین عنوان شده 
در صورتی که به هر نحو تمام یا بخشــی 
از مفاد قطعنامه های سابق شورای امنیت 
علیه ایران در موضوع هسته ای اجرا شود، 
برجام از لحاظ قانونــی بی اعتبار بوده و 
دولت مکلف است اجرای آن را در عمل 
نیز متوقف کند. این مرکز پیشــنهاد کرده 
اســت تا درچارچوب تقویت گام های 
کاهش محدودیت های هسته ای،وضعیت 
کلیه برنامه های هســته ای ایران ازجمله 
درخصوص اقدامات زیررا به قبل از توافق 

هست های سال۱۳۹۴ بازگرداند:
۱.آغــاز نصــب حداقــل۱۹۰۰۰ 
ســانتریفیوژ در تأسیســات نطنز و فردو 

برای غنی سازی طی حداکثر یک هفته؛
۲ .شــروع غنی سازی۲۰ درصد در 

تأسیسات فردو طی حداکثر یک هفته؛
۳ .افزایش ذخایر مواد غنی ســازی 
شــده به بیــش از ۱۲۰۰۰کیلوگرم برابر 
نیازهای ایران اسامی برای فعالیت های 

صلح آمیز.
مرکز پژوهش های مجلس در این 
طرح پیشــنهاد کرده است دراجرای مفاد 
این ماده سازمان انرژی اتمی مکلف است 
برنامه اعاده وضعیت رآکتور آب سنگین 
اراک بــه وضعیت قبل از برجام را ظرف 
ســه ماه و همچنین برنامه جهت استفاده 
از رآکتورهای آب سنگین دیگر را ظرف 

مدت۶ ماه تهیه نماید.

طرح پیشنهادی مرکز پژوهش های مجلس برای مقابله با
 اقدامات خصمانه آمریکا

مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی نظر کارشناسی خود درباره پیش نویس طرح تکالیف دولت در پاسخ به تلاش غیرقانونی
 برای اعاده مفاد قطعنامه های سابق شورای امنیت در راستای مقابله با اقدامات خصمانه آمریکا ارائه کرد. 

سرویس سیاسی-  بیست و هشتم 
خرداد ۱۴۰۰ ، انتخابات ریاست جمهوری 
ایران برگزار می شــود. اما چه کسی برنده 
این انتخابات خواهد شــد؟ کســی نمی 
داند اما اگر بخواهیــم تحلیلی از آرایش 
قوا داشــته باشیم، می توانیم به نامی آشنا 
برسیم: "سید ابراهیم رئیسی" ؛ کاندیدایی 
که شکســت اش در انتخابات ریاســت 

جمهوری گذشته، به نفع او تمام شد!
رئیســی در انتخابــات ریاســت 
جمهــوری ۱۳۹۶، حدود ۱۶ میلیون رأی 
آورد و از کــف رأی خود مطمئن شــد. 
سپس به ریاست قوه قضائیه منصوب شد. 
او در طول این مدت تمام تجربیات 
دهــه ها حضور در قــوه قضائیه را به کار 
گرفت و توانســت اصاحات در دستگاه 
قضایــی را آغاز کند و بی وقفه پیش ببرد؛ 
اصاحاتی که با توجه به کارهای بر زمین 
مانــده، هنــوز در ابتدای راه اســت ولی 
منصفانه باید گفت که در مســیر درستی 
پیــش مــی رود. اقدامات ســید ابراهیم 
رئیسی، از چشم مردم دور نماند، به گونه 
ای که برخی نظرسنجی های معتبر، میزان 
رضایت مردم از عملکرد رئیســی ) و نه 
قوه قضائیه( را بالای ۵۰ درصد نشان می 
دهند که به نظر می رســد بالاترین میزان 
رضایتمنــدی از عملکرد یک رئیس قوه 

قضائیه در ۴۰ سال گذشته باشد.
عملکرد رئیسی، نه تنها برای خود او 
اعتبار زا شده، بلکه برای جریان اصولگرا 

نیز تولید سرمایه اجتماعی کرده است.
از ســوی دیگر، کارنامه دولت دوم 
روحانــی پیش روی مردم اســت که بر 
خاف دولت اول وی، به هیج روی قابل 

قبول نیست.
 هر چند که اینجا نیز باید انصاف به 
خــرج داد و از نقش تحریم های واقعاً بی 
سابقه علیه ایران در این ناکامی غافل نشد 

ولی عاوه بر آن، سوء مدیریت های حاکم 
بر دولت و برخی فسادهای اسفناک را نیز 

نباید از نظر دور داشت.
بــه هر حال، فارغ از علت ها، دولت 
دوم روحانــی، دولت موفقی نبوده و آثار 
این ناکامی را در معیشت مردم و ناامیدی 

فزاینده جامعه می توان دید.
مخلــص کام آن که عملکرد موفق 
رئیسی و عملکرد ناموفق روحانی در دو 
قوه قضاییه و مجریــه، جاذبه و دافعه ای 
معنــی دار به وجــود آورده که برنده این 
وضعیت، می تواند شــخص رئیسی و به 

تبع او، اصولگرایان باشند.
اگر رئیسی کاندیدا شود، دیگر چهره 
های اصولگرا که سودای ریاست جمهوری 
دارند، هرگز به میدان رقابت نخواهند آمد 
و بدین ترتیب یک اجماع جدی و فراگیر 
در میان اصولگرایان ایجاد خواهد شــد.  
از طرف دیگــر، اصاح طلبان، چهره ای 

مقبــول که بتواند کاندیدای نهایی شــود 
ندارنــد و افرادی مانند محمدرضا عارف  
- که گفته می شــود قصد کاندیداتوری 
دارد - نــه خود رأی قابل توجهی دارند و 
نه قدرت بسیج اجتماعی و جریان سازی 
منتج به رأی و پیروزی؛ به ویژه آن که بدنه 
اجتماعی اصاح طلبان، سرخورده شده و 
آمدن شــان پای صندوق های رأی، محل 
تأمل است. با این وجود، برخی مشاوران 
رئیســی ادامه حضــورش در قوه قضائیه 
و اصاحات قضایــی را به او توصیه می 
کنند ولی گروهی دیگر نیز مصرانه تأکید 
می کنند در وضعیت کنونی که ســرمایه 
اجتماعی نظــام نیاز به بازســازی دارد، 
حضور او در قامت ریاست جمهوری می 

تواند به این ترمیم کمک کند. 
ضمــن آن کــه در دوره ریاســت 
جمهوری رئیسی می توان شاهد همگرایی 
بیشتر بین دو قوه مجریه و قضاییه هم بود. 

البته رئیسی قبل از آمدن احتمالی به 
عرصه ریاست جمهوری باید درباره یک 
نکته نیز نیک بیندیشــد: او در قوه قضائیه 
موفــق بود، چون تمام عمر کاری خود را 
در ایــن قوه گذرانــده و بر پیچ و خم کار 

آشناست. 
هم از این روســت که موفق بوده و 

اعتبار عمومی کسب کرده است. 
حــال آن که قوه مجریه، آوردگاهی 
متفاوت اســت  و ممکن اســت اعتباری 
که در مسند ریاســت قوه قضائیه کسب 
 کرده، در قامت ریاســت جمهوری از بین 

برود.
در مجمــوع آنچه می توان به عنوان 
نتیجه نهایی عنوان کرد این اســت: سید 
ابراهیم رئیســی تنها کســی است که اگر 
کاندیدای ریاســت جمهوری شود، هم 
تایید صاحیت می شــود و هم رأی می 

آورد.

آیا  ابراهیم رئیسی« رئیس جمهور می شود؟
برخی مشاوران رئیسی ادامه حضورش در قوه قضائیه و اصلاحات قضایی را به او توصیه می کنند ولی گروهی دیگر نیز مصرانه تأکید می کنند 

در وضعیت کنونی که سرمایه اجتماعی نظام نیاز به بازسازی دارد، حضور او در قامت ریاست جمهوری می تواند به این ترمیم کمک کند. ضمن آن که در
 دوره ریاست جمهوری رئیسی می توان شاهد همگرایی بیشتر بین دو قوه مجریه و قضاییه هم بود.

جهت دریافت آخرین 
اخبار و رویدادهای 
کیش و منطقه به 

پایگاه خبری، تحلیلی
 اقتصاد کیش 
به نشانی زیر 
مراجعه نمایید
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رادیو فردا

کنایه های شیرزاد 

پس نگرفت

 شانسی ندارد

رد شد

ابتلای ۳۰ نماینده 

کنایه ربیعی 

بازپس گیری شد

برخی از مسئولان 

مشــاور رئیس جمهور به مصاحبه جنجالی احمدی نژاد واکنش نشــان داد.حسام 
الدین آشنا مشاور رئیس جمهوری در حساب کاربری خود در توئیتر به مصاحبه احمدی 
نژاد با رادیو فردا واکنش نشــان داد و نوشــت: »رادیو فردا رسانه نیست. سامانه عملیات 

روانی است.«

»اســدالله بادامچیان«، دبیرکل حزب موتلفه اســامی، در گفت وگویی با اشاره به 
وضعیت سیاســی اصاح طلبان اظهار کــرد: اصاح طلبان برخاف مواضع خود پس از 
انتخابات مجلس یازدهم که بیشتر در مورد عدم حضور در انتخابات ۱۴۰۰ سخن می گفتند، 
فعالیت های خود را تجدید کرده اند. اینکه آنها در صحنه اجتماع فعال باشند به نفع آنهاست 
زیرا عدم حضورشــان در انتخابات ۱۴۰۰ مهــر پایانی بر آنها خواهد بود. اصاح طلبان، 
اصاح را از خود شروع کنند و اگر تحولی در خود پدید نیاورند جز رفتن به موزه تاریخ 
راه دیگری ندارند.»احمد شیرزاد«، فعال سیاسی اصاح طلب، در واکنش به صحبت های 
اخیر دبیرکل حزب موتلفه اســامی مبنی بر اینکه »اصاح طلبان جز رفتن به موزه تاریخ 
راه دیگری ندارند گفت: تاجایی که خاطرم هست، بادامچیان چندین بار این گوهرباری ها 
را داشــته است. بعد از روی کار آمدن احمدی نژاد بسیاری این صحبت را کردند، از میان 
دوســتان موتلفه ای لحن بادامچیان بسیار غرورآمیز است و زمینه ای از نخوت در کام او 
دیده می شود که مورد پسند نیست. این چهره اصاح طلب افزود: مگر می توانیم بگوئیم 
اصول گرایان را باید در موزه تاریخ پیدا کرد؟! اصولگرایی مشی و مرامی است که در کشور 
وجود دارد که دهه های متمادی هم وجود خواهد داشت، اصاح طلبی هم به همین صورت 
است و نمی توان چنین صحبت هایی را در مورد آن گفت. گفتن به موزه پیوستن یک جریان 
سیاســی، حاکی  از غیرسیاسی بودن و تحلیل گر نبودن آن شخص است.شیرزاد در پاسخ 
به اینکه اصاح طلبی قابل حذف شــدن است؟ تصریح کرد: در واقع تفکر اصاح طلبی 
نیمی از اردوگاه اصول گرایی را از آن خود کرد. به عنوان مثال قبل از دوم خرداد هاشــمی 
رفســنجانی، روحانی و ناطق نوری از ستون های جریان اصولگرایی تلقی می شدند، این 
افراد عضو جامعه روحانیت مبارز تهران بودند که بعد از انشعاب روحانیون در همان جریان 
باقی ماندند و تا مدت ها به جای جریان اصولگرایی و اصاح طلبی، جریان روحانیت مبارز 

و روحانیون مبازر گفته می شد.

مهرداد بذرپاش، رئیس دیوان محاسبات کشور، اخیرا مدعی شد بابت "آزادی بیان" 
شکایت اش از چهار خبرنگار را پس گرفته، اما یکی از آن خبرنگارها، می گوید امروز بابت 

همان شکایت به دادسرا رفته و بذرپاش شکایت اش را پس نگرفته! است.

ابوالقاسم رئوفیان، دبیر کل حزب ایران زمین در گفت وگویی به شیو ه ای که پایداری 
در پیش گرفته اســت، واکنش نشان داد و گفت: »با توجه به سیاست هایی که پایداری در 
دوره های قبلی انتخابات اعام کرد و بر مبنای همان هم برنامه ریزی و عمل کرد، به نظر 
می رسد که باز هم مانعی در جهت وحدت خواهد بود. چراکه عدم وحدت و عدم انسجام 
فکری متاثر از همین اصرار بر برخی شــاخص ها و معیارها اســت. توجه داشته باشید که 
وحدت ابزار و لوازمی دارد که یکی از آن موارد وحدت نظری است. مادام که این وحدت 
نظری و انسجام فکری صورت نگیرد، طبیعی است که در رفتار و اقدامات انتخاباتی هم 
دچار تشتت باشیم«. وی در پاسخ به این پرسش که جبهه پایداری در صورت ورود مستقل 
به انتخابات ۱۴۰۰ چقدر شانس پیروزی دارد؟ گفت: » پایداری ها با این رویه تیرخاص را 
به خود خواهند زد و اگر سایر طیف های اصولگرا حواس جمع حرکت نکنند، تتمه آبروی 
خود را بر باد خواهند داد و نظام هم بیش ازاین آسیب خواهد دید که درانتخابات۹۸ مجلس 
تا حدی شاهد چنین نتیجه ای بودیم ودیدیم چند درصد از کسانی که حق رای داشتند پای 
صندوق آمدند. ما مشارکت ۴۲ درصدی داشتیم که نسبت به انتخابات های قبلی حداقل 
۱۲ درصد ریزش داشــت. در انتخابات آتی نیز با این رویه ها، تکرار همان بازی را شــاهد 

خواهیم بود. پایداری با این رویه خواهد دید که چه جایگاهی دارد«.

میرمجید طاهری، وکیل عبدالحسین روح الامینی و زهره حقیقی، از رد دفاعیه سعید 
مرتضوی در دادگاه اعاده دادرسی پرونده بازداشتگاه کهریزک خبر داد.وی گفت: اسفند 
ماه پارسال شعبه اول دیوان عالی کشور با استناد به ماده ۴۷۴ با درخواست سعید مرتضوی 

برای اعاده دادرسی موافقت کرد و به شعبه ۸ دادگاه کیفری یک استان تهران ارجاع شد.
طاهری با بیان اینکه اعاده دادرســی برای قسمتی از رأی انجام شد که در خصوص 
بازداشت غیرقانونی صادر شده بود، ادامه داد: جلسه دادگاه روز ۲۱ مرداد برگزار و سعید 
مرتضوی و وکیل وی لوایح دفاعیه خود را ارائه دادند.وی افزود: طبق اعام دادگاه، دفاعیه 
ســعید مرتضوی در دادگاه اعاده دادرسی پرونده موسوم به پرونده بازداشتگاه غیرقانونی 
کهریزک از ســوی قضات شــعبه ۸ دادگاه کیفری یک استان تهران با نظر اکثریت قضات 

رد شده که ظرف ۲۰ روز پس از اباغ قابل فرجام خواهی در دیوان عالی کشور است.

از ابتدای اسفندماه سال گذشته و تنها یک روز مانده به برگزاری انتخابات مجلس 
یازدهم به صورت رسمی اعام شد که ویروس کرونا وارد کشور شده است. در این بین 
تنها مردم، قربانی این ویروس نبودند بلکه برخی مقامات کشــورمان هم با این بیماری 
دســت و پنجه نرم می کنند. از مقامات مبتا می توان به نمایندگان مجلس اشــاره کرد که 
تعداد مبتایان در بین آنها، این روز ها به نحو چشمگیری افزایش یافته است به صورتی که 
طی هفته های اخیر چندین نماینده مجلس به ویروس کرونا مبتا شدند. البته مبتایان به 
کرونا در خانه ملت فقط منحصر به نمایندگان مجلس نیستند و خبر هایی از ابتای کارکنان 
مجلس هم به گوش می رسد. بیماری کرونا در مجلس یازدهم قربانی هم گرفته و پس از 
درگذشت فاطمه رهبر منتخب تهران و محمدعلی رمضانی دستک منتخب آستانه اشرفیه، 
اخیر شــاهد درگذشت عیسی جعفری نماینده کبودرآهنگ به علت ابتا به کرونا بودیم. 
همچنین بیش از ۴ نفر از کارکنان مجلس نیز به علت کرونا فوت کرده اند. به جز این سه 
نماینده مجلس یازدهم که به علت ویروس کرونا درگذشتند، ۳۰ نماینده هفته های اخیر 

به کرونا مبتا شدند.

علی ربیعی گفت : ما از آنچه ممکن اســت در روز های آینده و حتی فعال شــدن 
مکانیســم ماشه در پیش باشد نگران نیستیم، اما نگران ماشه ای هستیم که به هر دلیل اعم 
از ناآگاهی یا بی دقتی در کشورمان چکانده شود؛ آن ها که هنوز مشت امریکا برایشان باز 
نشده و منطق بازی کنونی امریکا را نمی دانند. این روز ها و هفته های تعیین کننده، جایی 
برای رفتار ها و گفتار های احساسی و هیجانی و امتیازگیری در سیاست داخلی نیست. بالا 
بردن تب برجام ستیزی نتیجه ای جز تغییر زمین بازی به نفع دولت درمانده امریکا نخواهد 
داشت. کار شایسته این روز ها ایجاد مقاومت فزاینده و اجتماعی کردن بیشتر آن و نیز انسجام 
سیاســی و سیاستی بر محور بازدارندگی دیپلماتیک برآمده از برجام، انزوای دیپلماتیک 
تحمیل شده بر دولت کنونی امریکا در پرونده هسته ای ایران و به تماشا نشستن دست و پا 
زدن های دولت امریکا در باتاقی است که خود ساخته است. طمأنینه و ظرفیت صبوری 

کردن گاه مؤثرین اقدام برای مقابله با دشمن است.

شهردار پایتخت در حساب رسمی خود در توئیتر اعام کرد، تاکنون حدود ۲۰۰۰ 
ملــک در تهران تعیین تکلیف شــده و ۴۰۰ مورد با پیگیری هــای قانونی بازپس گیری 
شده اســت. پیروز حناچی در دو توییت وابســته به هم در حساب رسمی خود در توئیتر 
نوشت: در راستای حفاظت از بیت المال، اقدامات لازم برای بازپس گیری اماک شهرداری 
تهران از طریق سازمان اماک و مستغات و کمیسیون بند شش ماده ۵۵ مستمراً در حال 
انجام اســت. وی افزود: تاکنون حدود دو هزار ملک تعیین تکلیف شــده و ۴۰۰ مورد با 
پیگیری های قانونی بازپس گیری شده است. در بخشی دیگر از این دو توئیت آمده است:در 
مورد تعدادی از اماک هم قوه قضائیه راساً پی گیر موضوع است و گزارش اقدامات و لایحه 
مربوطه، نیمه اول مهر به شورای شهر ارائه خواهدشد. حناچی در پایان رشته توئیت خود 
نوشت: جلسات هم اندیشی شورا و شهردار محل مناسبی برای بررسی و رفع کاستی های 

احتمالی در این باره و هماهنگی بیشتر جهت سرعت بخشی به روند اقدامات خواهدبود.

رییس ســازمان اورژانس تهران گفت : اســتفاده شــخصی برخی از مسوولان از 
آمبولانس هــای بخش خصوصی تهران صحــت دارد. در اورژانس دولتی به هیچ عنوان 
چنین اتفاقی رخ نمی دهد؛ زیرا از تماس مددجو تا انتهای خدمات رسانی نیرو های اورژانس 
تمامی فعالیت ها رصد می شود. اما در بخش خصوصی چنین موردی را داشتیم که سریعا 

با شرکت مربوطه برخورد و مجوزشان باطل شده است.

اخبار ویژه ...

3 سیاسی
دوشنبه 31 شهریور 1399، 3 صفر 1442، 21 سپتامبر 2020، شماره 3576، صفحه

سرویس سیاسی- داریــوش قنبری 
گفت: کارگزاران سازندگی یکی از احزاب 
مهــم و تأثیرگــذار اصاح طلب اســت و 
نمی شود نقش این حزب را نادیده گرفت.

شرایط انتخاباتی اصاح طلبان خاص 
و تعیین کننده است زیرا معلوم نیست آنها به 
کدام سمت می روند؛ به سمت معرفی یک 
نامزد کاما اصاح طلب یا به سمت حمایت 
از یــک اصولگرای میانه رو. تقریبا آنچه که 
اخیرا محمدعطریانفــر، از اعضای حزب 
کارگــزاران گفته که اصاح طلبان همچنان 
می توانند بر حمایت از لاریجانی حســاب 
کننــد اماد آیا واقعا علی لاریجانی می تواند 
نماینده اصاح طلبان باشــد؟ یا آنکه اصا می توان او را بعد از مواضع معتدل چندســال 

اخیرش اصاح طلب دانست؟
داریوش قنبری، فعال سیاسی اصاح طلب درباره دوراهی اصاح طلبان میان حمایت 
از نامــزد اصولگرای میانه رو یــا معرفی نامزد کاما اصاح طلب گفت: »درباره ائتاف دو 
نظــر وجــود دارد؛ برخی می گویند که در این دوره باید حتما با هویت اصاح طلبانه وارد 
انتخابات شــد تا سرمایه اجتماعی اصاح طلبان به سمت اصولگرایان هدایت نشود و بار 
مسئولیت رئیس جمهور اصولگرا ولو میانه رو بر گردن اصاح طلبان نیفتد و در مقابل برخی 
دیگر از اصاح طلبان معتدقند که با حمایت از نیروهای معتدل ولو آنکه پایگاه سیاسی شان 
اصاحات نباشد، می توان جلوی پیش روی تندروها را گرفت و اجازه نداد که دولت هم 
ماننــد مجلس در اختیار نیروهای رادیــکال قرار بگیرد. حال اینکه کدام یک از دو نظر در 
نهایت غالب شــود، نیاز به زمان دارد تا ببینیم در ماه های منتهی به انتخابات چه تصمیمی 

در جبهه اصاحات گرفته می شود و هنوز نمی توان احتمال ائتاف مجدد را رد کرد«.
او ادامه داد: »واقعیت این است که نمی شود تأثیر ائتاف سال۹۲ بر انتخابات سال آینده 
را نادیده گرفت. در آن زمان باتوجه به شــرایط موجود نوعی همکاری میان اصاح طلبان 

و اصولگرایان معتدل رخ داد که واقعا هم از روی کار آمدن تندروها جلوگیری کرد«.
او ضرورت مهم این انتخابات را مشــارکت حداکثری مردم دانست و تصریح کرد: 
»مشکل بزرگ این روزهای عالم سیاسی در ایران نگرانی از عدم تحقق مشارکت حداکثری 
در انتخابات ریاســت جمهوری سال آینده است. در مجموع همه جریان های سیاسی باید 
تــاش کنند تا مــردم پای صندوق ها بیایند، با صندوق های رأی آشــتی کنند و اعتماد از 

دست رفته شان بازگردد«.
قنبری در پایان درخصوص تأثیر حزب کارگزاران سازندگی در روند انتخابات۱۴۰۰ 
هم گفت: »کارگزاران ســازندگی یکی از احزاب مهم و تأثیرگذار اصاح طلب اســت و 

نمی شود نقش این حزب را نادیده گرفت. 
اکنون هم هنوز این حزب دارای منزلت بالایی است و می تواند تعیین کننده اما به نظر 
من حزب کارگزاران تک روی نخواهد کرد و خود را جدا از جبهه اصاحات جدا نمی کند. 
اینکه عده ای بگویند این حزب اصاح طلب نیست، کاما سخن نادرستی را مطرح کرده اند. 
هویت کارگزاران کاما اصاح طلب است و هیچکس نمی تواند منکر این موضوع شود«.

سرویس سیاســی- یــک تحلیلگر 
مســائل سیاسی درباره باقی ماندن پایداری 
به تصمیــم معرفی نامــزد اختصاصی در 
انتخابات ریاســت جمهوری سال ۱۴۰۰ 
یادآور شــد: مطلوب آن اســت که جبهه 
نیرو های انقاب به شــکل واحد در عرصه 
انتخابات ریاست جمهوری فعالیت کند. اما 
اگر جبهــه پایداری یا هر مجموعه دیگری 
بخواهد مستقل به میدان بیاید ظرفیت لازم 

را برای کسب توفیق ندارد.
جبهــه پایــداری به لجبازی و ســاز 
مخالف زدن مشــهور اســت. هنــوز تنور 
انتخابات ریاســت جمهــوری ۱۴۰۰ گرم 
نشده، این مجموعه استراتژی سه ضلعی خود را فعال کرده و با آوردن سه چهره جلیلی، 
فتاح و نیکزاد به میدان ســعی می کند نبض رقابت سیاســی پیش رو را در اختیار بگیرد. 
عضو ارشد جبهه پایداری اخیرا اعام کرده که این مجموعه با نامزد مستقل وارد انتخابات 
ریاســت جمهوری می شود. خبری که گرچه مشهود و واضح بود اما اعام زودهنگامش 

معناهای زیادی دارد.
بیژن مقدم در گفتگو یی  درباره استراتژی سه ضلعی انتخاباتی جبهه پایداری گفت: 
انتخابات ۱۴۰۰ نیازمند مشارکت همه گروه های سیاسی برای جلب مشارکت بیشتر مردم 
است بنابراین باید از فعالیت هر جریانی که برای گرم کردن تنور رقابت های سیاسی پیش 

رو تاش می کند، استقبال شود.
وی درباره تأثیر آیت الله مصباح یزدی بر تصمیم گیری انتخاباتی جبهه پایداری اظهار 
کرد: رابطه میان آیت الله مصباح و پایداری باید شــفاف شــود چون حرف ها و نقل های 
مختلفی درباره آن مطرح اســت. ایشــان در مقطعی گفت »هیچ نسبت تشکیاتی با جبهه 
پایداری ندارم و رهنمودهای کلی و عمومی را به آنها هم می گویم« با این وجود شواهد و 
قرائنی هست که از رابطه عمیق تری میان آیت الله مصباح و جبهه پایداری حکایت می کند.
این تحلیلگر مسائل سیاسی یادآور شد: در گردهمایی آخر جبهه پایداری، آیت الله 
مصباح تنها یک پیام ویدئویی داد. این معنادار بود. آنچه در طول سال های پس از تشکیل 
جبهه پایداری شــاهد بودیم، گاهی رابطه جبهه پایداری با آیت الله مصباح گاهی مرید و 
مرادی بوده، گاهی رابطه به شــکل ارتباط یک تشــکل سیاسی با یک روحانی فرهیخته و 
فرزانه نشان داده شده و زمانی آیت الله مصباح در مقام رهبر معنوی جبهه پایداری معرفی 

شده است.
وی افزود: معتقدم نخست ابعاد و عمق این رابطه باید مشخص شود تا بعد براساس 
آن بگوییم آیت الله مصباح تعیین کننده نامزد نهایی جبهه پایداری هست یا خیر. به عبارت 
دیگر آیا ایشــان فقط طرف مشــورت قرار دارد یا حرفش ۱۰۰ درصد در تصمیم جبهه 
پایداری نافذ و تأثیرگذار است. اما تا به الان نه جبهه پایداری و نه آیت الله مصباح شفاف 
این مسئله را روشن نکردند. انتظار می رود آیت الله مصباح میزان حرف شنوی و پایبندی 

جبهه پایداری به مرام و نگاه خودش را خیلی صریح روشن کند.
این فعال رســانه ای درباره نقش صادق محصولی در تصمیم گیری انتخاباتی جبهه 
پایداری بیان کرد: او محور اصلی جبهه پایداری اســت. کار گفتگو درباره نامزدها و لابی 
های سیاســی را پیش می برد. در واقع تمام تاش های جبهه پایداری با محوریت آقای 

محصولی انجام می شود.
وی درباره نسبت آقایان فتاح، جلیلی و رئیسی با جبهه پایداری گفت: آقای فتاح آدم 
سیاسی نیست، معتقدم با تجربه گذشته از سال ۹۲، آقای جلیلی به جبهه پایداری نزدیک 

تر است. درباره آقای رئیسی نیز بین او و جبهه پایداری هیچ نسبتی نمی بینم.
مقــدم درباره باقی ماندن پایداری بــه تصمیم معرفی نامزد اختصاصی در انتخابات 
ریاســت جمهوری سال ۱۴۰۰ یادآور شد: مطلوب آن است که جبهه نیروهای انقاب به 
شکل واحد در عرصه انتخابات ریاست جمهوری فعالیت کند. اما اگر جبهه پایداری یا هر 

مجموعه دیگری بخواهد مستقل به میدان بیاید ظرفیت لازم را برای کسب توفیق ندارد.

داریوش قنبری فعال سیاسی اصلاح طلب:

احتمال ائتلاف اصلاح طلبان با 
اصولگرایان میانه رو هنوز وجود دارد

بیژن مقدم تحلیلگر مسائل سیاسی:

تمام تلاش های پایداری با 
محوریت محصولی انجام می شود


